
ca
sa

o
rl

a
n

d
a
iA

rt
C

o
n
vi

vè
n

ci
a

Tr
a
n

sf
o
rm

a
ci

ó
 S

o
ci

a
l

7
estiu 09

revista
gratuïta

poesia
El tresor de Sarrià

Al bell mig de l’antic mas 
a Sarrià hi ha una cova 
amb un tresor amagat.

pàgina 04

a fons    
Programari lliure

El procés de migració al 
programari lliure és una 
responsabilitat amb la 
qual la Casa Orlandai es·
tà activament compromesa 
des de fa algun temps.

pàgina 04

gent del barri  
Albert Daví

Per entendre què és l’esport a 
l’escola Orlandai, només una 
dada: aquest any, per celebrar la 
vintena Setmana Esportiva, han 
pujat els gegants, el Quimet i la 
Caterina, al cim del Puigsacalm.
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opinions

Sexe sí, però amb amor 

II MAY XARTÓ
No vull negar que el sexe existeix. 

Però, que és el sexe?

És un òrgan que tenim totes les per·

sones, siguin femenines o masculi·

nes, per la qual cosa és de cadascú, 

i cada ésser humà l’ha de preservar 

com un tresor. Quant tenim una 

joia o algú a qui  estimem, ho de·

fensem i ho guardem pel valor que 

reconeixem.

Doncs bé, per què avui es dóna tan 

poc valor? És lliure per diners, per 

capritx o tan sols per la vanitat de 

poder dir que jo sóc millor que l’al·

tre. Quin error tan gran!

Avui es ven o es regala sense pen·

sar en les conseqüències que, des·

prés, ens sortiran molt cares.

Una cosa que és tan nostra, és un 

tresor que si fossin joies tant sols 

donaríem a la persona que esti·

mem de veritat.

Per què us feu tan mal? Avui, als 

13 o 14 anys, per capritx o per cu·

riositat, doneu el vostre tresor que 

quan sigueu grans segurament ja 

no tindreu, n’hi la il·lusió per la vos·

tra joia, que pot ser la més preuada 

de la vostra vida.

Ja sé que les televisions i les pel·

lícules tan sols ensenyen sexe sense 

donar·li valor, això fa malbé totes 

les ments, i sense donar·vos comp·

te us fan perdre el respecte i la lli·

bertat de la vostra sexualitat: és la 

moda!

Fixeu·vos bé com s’aprofiten per·

sones sense escrúpols que por·

ten adolescents pobres d’arreu del 

món per fer negoci amb ells. Amb 

què?Doncs amb el sexe d’aquestes 

criatures que mai més seran felices 

perquè els han robat la seva joia 

més preuada.

El sexe amb amor és una benedic·

ció, és felicitat per tota la vida per 

què uneix dues persones que s’esti·

men, és un lligam que no es trenca 

fàcilment quan s’estima de veritat. 

Per això guardem la nostra joia 

per la persona estimada, i és per 

això que té tan de valor per a totes 

dues. L’amor es perd quan un o l’al·

tre lliura aquesta joia per diners o 

per capritx.

Compareu el sexe amb un arbre que 

es planta i dóna fruits, se’l cuida i 

se l’estima, i fa mal que algú li tren·

qui una branca. La gent a vegades 

es fa mal per vici. Potser és que jo 

he sigut feliç amb la meva manera 

de pensar, he estimat i he sigut fi·

del i per això faig aquestes reflexi·

ons: veig a gent infeliç, que sense 

adonar·se’n es fan tant de mal!

editorial

Guanyar espais de llibertat

El procés de migració al programari 

lliure és una responsabilitat amb la 

qual la Casa Orlandai està activa·

ment compromesa des de fa algun 

temps. Ben aviat ens hem adonat 

de la importància d’iniciar aquest 

procés en veure les coincidències 

entre la filosofia del programari 

lliure i la de la Casa. 

Des dels inicis han sorgit alguns 

dubtes, bàsicament perquè hi ha 

una gran desconeixença sobre què 

és el programari lliure i d’allò que 

significa, tot i que no es pot dir que 

hi hagi hagut grans reticències ni 

oposició a aquest procés. Només, 

potser, la desconfiança pròpia que 

genera la comoditat d’allò que és 

conegut davant la incertesa d’allò 

que no es coneix, i el programari 

lliure es pot arribar a veure com un 

entrebanc per al bon funcionament 

de la Casa. Malgrat això, l’evolució 

envers el programari lliure ha estat 

envoltada d’una aureola gairebé 

màgica. Sense saber massa com va 

sorgir el tema, s’ha anat creant un 

ambient molt favorable, recolzat 

per un sector important de gent 

jove que s’apropava a la Casa i que 

sí que hi creu i que el coneix sobra·

dament. Amb el temps, la necessi·

tat de migrar al programari lliure 

s’ha anat filtrant fins a esdevenir 

un objectiu imprescindible. És just 

reconèixer, però, el paper essencial 

que han jugat recentment algunes 

persones clau que s’han cregut el 

projecte i que han col·laborat enèr·

gicament per fer·lo realitat.

Com comentàvem al principi 

d’aquest editorial, la filosofia del 

programari lliure està molt en sin·

tonia amb la idea que es té del 

que ha de ser la Casa Orlandai, un 

centre cultural de barri. Com a tal, 

cal oferir a la gent del barri eines i 

recursos que siguin accessibles per 

a tothom i que siguin coherents 

amb els principis del centre. Par·

tint d’aquest supòsit, podem argu·

mentar algunes raons especials per 

fomentar l’ús del programari lliure, 

com ara la possibilitat de copiar i 

redistribuir lliurement el progra·

mari. Una de les particularitats del 

programari lliure, encara que no la 

més important, és que pot obte·

nir·se gratuïtament. Potser cal re·

cordar que els centres culturals es 

veuen obligats a comprar les llicèn·

cies del programari propietari que 

fan servir. No fer·ho significa pro·

moure la pirateria, tan estesa en 

l’àmbit de l’usuari domèstic i, mol·

tes vegades, impulsada per les ma·

teixes empreses com a mecanisme 

de publicitat subliminal. Cal tenir 

en compte, a més, altres considera·

cions, segurament més rellevants, 

per afavorir la implantació del pro·

gramari lliure, consideracions que 

es relacionen més directament 

amb els estils de vida i els valors 

humans. Si el que volem a la Casa 

és promoure la participació veïnal, 

el reciclatge, la igualtat de sexes, 

el consum responsable, l’educació, 

la cooperació entre iguals, etc. el 

programari lliure és sens dubte la 

millor opció pel que fa a les tecno·

logies digitals.

Ja s’han dut a terme actuacions i 

cal dir que l’experiència, tot i que 

encara és molt recent, no ha estat 

gens traumàtica, ans al contrari, 

la majoria de la comunitat Orlan·

dai veu aquest procés com un pas 

lògic i essencial i el grau de con·

tentament es pot valorar, a hores 

d’ara, com a molt positiu. A més, 

ens plantegem amb il·lusió que els 

usuaris i usuàries de la Casa feu 

extensiu l’ús del programari lliu·

re al vostre àmbit privat, gaudint 

dels molts avantatges que aquest 

us proporciona i contribuint així 

que la societat escapi del domini i 

els abusos que, en nom del nego·

ci del programari, es fan sobre les 

persones usuàries. A la Casa Orlan·

dai hem trencat una llança a favor 

del programari lliure i volem que 

s’estengui l’exemple. Tot i que fer 

aquest pas pot resultar incòmode 

en un principi pel canvi de rumb 

que representa, pensem que ara 

és el moment d’adoptar postures 

i prendre decisions. En definitiva, 

com diu Richard Stallman, “El deure 

d’un ciutadà o ciutadana no és creu-

re en cap profecia, sinó actuar per 

aconseguir el millor futur possible”.
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manifest dels veïns de 
sarrià
El pi de l’Orlandai està en perill
Després de les obres de l’obertura 

provisional del carrer Cardenal de 

Sentmenat el 2004, les obres d’en·

derroc de l’antiga platja de vies i ta·

llers dels FGC, (que es van iniciar la 

tardor del 2004) i de la construcció 

del pàrquing, el pi de l’Orlandai ha 

hagut de patir l’obertura de dues ra·

ses de dalt a baix del carrer que han 

afectat les seves arrels. Aquestes ra·

ses van ser obertes el mes d’agost 

de 2008 i, incomprensiblement, de 

nou, el mes de desembre de 2008.

Les persones sotasignats ens preo·

cupa:

• La falta de sensibilitat i cura en·

vers un arbre centenari i magnífic. 

Pensàvem que  formava part dels 

procediments d’actuació en la via 

pública, l’elaboració prèvia d’un pe·

tit informe de béns públics que cal 

protegir que es podrien veure afec·

tats per les obres.

• La falta de coordinació que per·

met l’obertura de la mateixa rasa en 

tan sols quatre mesos amb la conse·

qüent agressió a l’entorn de l’arbre.

i volem demanar a qui correspon·

gui:

La màxima cura per tal de protegir 

el pi abans que sigui massa tard, 

tenint en compte que encara haurà  

de patir les obres de:

• Remodelació de l’estació de Sarrià 

dels FGC

• Traçat i arranjament del carrer 

Cardenal Sentmenat

• Enjardinament de la llosa sobre 

l’aparcament

• Línia 9 del Metro

• Tanca de la Casa Orlandai

Tenim notícia que Parcs i Jardins 

té coneixement de l’existència 

d’aquest pi i que es pensa propo·

sar·ne la catalogació a la comissió 

corresponent, de la qual cosa ens 

n’alegrem. Tanmateix, desgracia·

dament sembla ser que tan sols hi 

ha un parell de comissions a l’any i 

que la proposta no entrarà fins a la 

segona, a partir d’ara, la qual cosa 

amb una mica de mala sort, podria 

ser massa tard.

Creiem que el nostre Ajuntament és 

sensible a la qüestió del verd urbà 

però voldríem creure també que té 

la flexibilitat i els reflexos suficients 

per prendre mesures ad-hoc quan 

les circumstàncies ho requereixen. 

Creiem en la participació ciutada·

na de la qual l’Ajuntament, per cert, 

n’ha fet bandera. És el nostre dret i 

deure com a ciutadans i especial·

ment com a veïns i veïnes que vi·

vim al costat del problema, advertir 

a l’Ajuntament del perill que corre 

un patrimoni de tothom.

Les veïnes i veïns que  vam veure 

morir el xiprer extraordinari que 

més endavant va donar nom a la 

plaça, no voldríem veure morir 

aquest pi centenari que forma part 

de la història del barri, de la història 

de l’Orlandai i del skyline de Sarrià.

Demanem per tant que es prenguin 

immediatament, per motius de pre·

caució, les  mesures de protecció 

que es prendrien si el pi estigués ja 

catalogat. 

Us preguem una resposta quan 

abans millor possible i que ens 

aneu mantenint informats de totes 

les accions que es vagin prenent so·

bre aquest tema.

Barcelona, abril de 2009

Segueixen les signatures

reportatge

El pi de l’Orlandai

Un grup de veïnes i veïns, preocupats per les constants 
agressions que pateix el dit “Pi de l’Orlandai”, ha fet 
una recollida de signatures per reforçar la petició 
de catalogació del pi com a arbre monumental que, 
a principi d’aquest any, Casa Orlandai va fer a Parc i 
Jardins de l’Ajuntament de Barcelona. Pel seu interès 
pel barri de Sarrià, transcrivim el manifest que, 
juntament amb les signatures que es van recollir, ja 
són a Parc i Jardins.

el pi de 

l’orlandai

És un arbre magnífic, que mereix figurar 

en el catàleg d’arbres monumentals 

de Barcelona. També és un testimoni 

silenciós dels canvis que s’han produ-

ït en aquest indret: de riera a vies de 

ferrocarril; de cotxes a jardí. Ara és 

amenaçat per les obres que hi ha a la 

zona. (fotografies de Gerard Font)

OBRES ALS ENTORNS DE CASA ORLANDAI

Els entorns de Casa Orlandai són des de principis d’any unes obres 

que, de ben segur, en un moment o altre, han molestat, molesten i 

molestaran als usuaris i usuàries de l’equipament. Desitgem que, tot 

plegat, sentir tant de soroll i empassar·nos tanta pols sigui un peatge 

necessari per gaudir en un futur d’unes millores. De fet, el present ja 

ens ha portat un carrer de Nostra Verge de Núria per vianants que 

millora molt el flanc de ponent. I sembla que la tanca del pati serà 

una realitat en un temps breu. I, segons ens ha mostrat El Periódico de 

Catalunya, diumenge 24 de maig, els jardins Oriol Martorell ja tenen 

un projecte virtual ben definit i, en ells, Casa Orlandai podrà tenir una 

certa participació.

No podem parlar de certeses perquè la informació que disposem pro·

vé de converses entre el veïnat, comentaris de “gent ben informada” o 

notícies dels diaris. Així, no es pot donar més informació sobre el futur 

jardí, sobre la nova entrada als ferrocarrils o sobre les característiques 

de  com serà el carrer Cardenal Sentmenat. Sí que, des de TMB ens 

han informat d’on se situen les entrades de la línia 9 (a Pau Alcover, 

pel costat de les Tres Torres, i Mañe i Flaquer pel costat de Sarrià; que 

l’estació estarà a més de 70 metres de profunditat, i que s’espera poder 

enllestir les obres el 2012). Cal confiar, però, que des del Districte es fan 

les coses ben fetes. Tan sols dir que de Casa Orlandai voldríem estar 

més ben informats per donar resposta a les nombroses preguntes que 

ens fan les persones usuàries, i per col·laborar en aquestes accions que 

tindran un innegable impacte en l’equipament.
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cés de migració que ens ha de 

permetre prescindir, a curt o mig 

termini, de totes les aplicacions 

propietàries que tenen un equiva·

lent en programari lliure. Les ma·

neres en què això s’ha materialit·

zat fins ara tenen forma de proves 

pilot, sobretot. A la sala de tallers 

d’informàtica s’hi han instal·lat 

sistemes duals que permeten uti·

litzar Microsoft Windows o GNU/

Linux indistintament en el ma·

teix ordinador. Alguns membres 

de l’equip tècnic tenen també un 

ordinador amb arrencada dual, 

de manera que progressivament 

puguin acostumar·se a treballar 

amb GNU/Linux sense abando·

nar dràsticament el sistema Win·

dows. Altres equips amb funcions 

no tan visibles per als usuaris 

funcionen íntegrament ja amb 

programari lliure.

Quan l’ús de programari lliure es 

vagi normalitzant a la Casa, a 

llarg termini es podran invertir 

els recursos necessaris per po·

der·lo utilitzar en àrees on, per 

ara, algunes qüestions tècniques 

encara ho fan difícil. En aquest 

moment, segurament, també es·

tarem en situació que el centre 

pugui ser un focus de difusió per 

ajudar altres persones, entitats 

i centres a seguir camins sem·

blants al nostre.

Això és un procés llarg en el qual, 

aquí i allà, aniran sortint les difi·

cultats, ja que no estem parlant 

de les necessitats d’una sola per·

sona, sinó de treballadors, en·

titats, voluntaris, persones que 

vénen a fer tallers d’informàtica... 

Cal, doncs, anar trobant les estra·

tègies i els ritmes per superar·les 

totes, a fi d’acabar demostrant 

que allò en què es creu és també 

quelcom que funciona.

què vol dir?
Aquestes dues paraules pot ser 

que siguin familiars a alguns de 

vosaltres. Potser a tu només et 

sona, o potser és la primera ve·

gada que en sents parlar. En tots 

tres casos pot ser necessari fer al·

gunes precisions per comprendre 

bé per què n’estem parlant.

Fem·ho senzill. Què vol dir “pro·

gramari”? El programari és el 

nom que fem servir per parlar 

genèricament de les aplicacions 

informàtiques. I una aplicació in·

formàtica és un conjunt d’instruc·

cions (matemàtiques, lògiques, 

etc.) que fan possible utilitzar un 

ordinador com una màquina d’es·

criure, o com un laboratori foto·

gràfic, o com un punt de consulta 

d’informació emmagatzemada a 

ordinadors d’arreu del món, a tra·

vés de la xarxa Internet. Aquests 

exemples ens poden ser força fa·

miliars, però podríem posar·ne 

una llista quasi inacabable. Cert 

o no, una de les frases més repe·

tides avui en dia és que amb un 

ordinador es pot fer quasi tot.

Anem pel segon terme: “lliure”. 

Això vol dir gratuït? No ben bé. És 

ben clar que no parlem de la ma·

teixa llibertat quan en un casa·

ment ens conviden a barra lliure, 

que quan podem gaudir de l’ex·

pressió lliure del que pensem. La 

llibertat en el programari és més 

propera a aquesta última idea tot 

i que, com a conseqüència, per si 

sol, el programari lliure no costa 

diners.

d’on ve? 
Una de les primeres persones 

que va començar a fer programa·

ri lliure i a parlar·ne és Richard 

Stallman. Explica la llegenda que 

aquest senyor estava intentant 

fer funcionar una impressora amb 

el seu ordinador, i per resoldre al·

guns dubtes va trucar per telèfon 

als fabricants de la impressora 

per preguntar·los alguns detalls 

tècnics en profunditat. Però per 

sorpresa seva li van respondre 

que no li podien donar aquests 

detalls, perquè encara que la im·

pressora fos seva, els programes 

que la podien fer funcionar no 

eren d’ell, pertanyien a l’empresa 

fabricant de la impressora. L’únic 

que ell tenia era una llicència per 

utilitzar·los en unes determina·

des condicions.

Aquestes condicions, al senyor 

Stallman, no li van fer gaire grà·

cia, perquè creia que restringien 

la llibertat dels usuaris informà·

tics per fer allò que volguessin 

amb les eines que tenien a l’abast. 

I es diu que això va ser l’embrió 

que va portar a crear unes lli·

cències d’ús dels programes que, 

lluny de restringir·la, esperones·

sin la llibertat dels usuaris a fer 

amb les eines informàtiques allò 

que volguessin. Utilitzar·les, es·

tudiar·les, adaptar·les a les prò·

pies necessitats, només amb 

algunes condicions orientades, 

precisament, a garantir que nin·

gú pogués aprofitar·se d’aquesta 

llibertat per actuar en contra de 

la llibertat dels altres.

què és?
El món del programari lliure no 

és una ideologia amb caràcter 

monolític. No té uns paràmetres 

tancats perquè, com és lògic, hi 

ha diverses opinions i opcions en 

relació a com això es porta a la 

pràctica. No obstant, és destaca·

ble la tasca feta per la Free Sof·

tware Foundation (FSF), la “fun·

dació pel programari lliure”, per la 

promoció arreu del món d’aques·

tes idees i de les eines per dur·les 

a la pràctica.

La definició que en fa la FSF diu 

que és lliure tot programari que 

dóna a l’usuari les següents lliber·

tats:

– la llibertat d’executar el progra·

ma per qualsevol propòsit

– la llibertat de veure com funci·

ona el programa i adaptar·lo a les 

A FONS

Programari lliure
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POESIA
però això a la pràctica, 
quins avantatges té per a 
mi?

– Tot i que tots els sistemes infor·

màtics tenen errors i fallades, és 

possible que utilitzant programa·

ri lliure tinguis la sensació que el 

teu ordinador funciona millor. El 

programari lliure sol ser molt se·

gur, cosa que dificulta l’entrada 

de virus i d’altres agents externs 

que empitjorarien el funciona·

ment del nostre ordinador o com·

prometrien la teva privadesa.

– Gratuïtat dels programes, en la 

pràctica totalitat dels casos. No 

ens cal fer descàrregues il·legals 

ni res semblant per tal de poder 

utilitzar programari lliure, gratu·

ïtament i amb totes les funciona·

litats per a qualsevol ús, personal 

o professional.

– Augment de la compatibilitat 

amb altres aplicacions. Per exem·

ple, amb Open Office —que és 

lliure— podem llegir i escriure 

arxius de Microsoft Word, que és 

propietari. Però des de Microsoft 

Word no se’ns permet fer l’opera·

ció inversa.

– La teva satisfacció personal amb 

una opció ideològica, si la com·

parteixes.

què he de fer per utilit-
zar programari lliure?
Podria ser fins i tot que no et cal·

gués fer res. Sortosament, en els 

últims anys, alguns programes 

lliures han tingut una gran difu·

sió entre els usuaris domèstics. 

El navegador d’Internet Mozilla 

Firefox ha aconseguit molt renom 

per la seva simplicitat d’ús i per·

què resol alguns problemes amb 

què es podien trobar els usuaris 

d’Internet Explorer, el navegador 

per defecte instal·lat al sistema 

Microsoft Windows. És probable 

que tu ja utilitzis el Firefox, o bé 

l’eina ofimàtica Open Office, o bé 

un sistema Ubuntu Linux. I si no 

ho fas tu, potser és la teva parella, 

una filla teva, un amic o un cone·

gut; en aquests darrers casos, po·

dries demanar·los ajuda a ells per 

ser·ne tu també usuari.

què he de tenir en comp-
te si utilitzo programari 
lliure?
Ja hem vist el posicionament ide·

ològic que implica el programari 

lliure, i també els seus avantat·

ges. Cal tenir en compte alguns 

altres aspectes, però, per tal que 

les nostres expectatives no siguin 

equivocades i així evitar decepci·

ons.

– No hem de pensar automàtica·

ment que el programari lliure serà 

una rèplica del programari propi·

etari a què estem acostumats. 

El món del programari lliure és 

divers, i com a tal hi ha diverses 

maneres d’entendre el treball in·

formàtic. I també hi ha aplicaci·

ons de molta qualitat, i altres que 

no en tenen tanta. Per tant ens 

caldrà estar oberts a coses noves, 

aprendre i així poder triar. Al cap i 

a la fi seguirem tenint la possibi·

litat de triar allò que no és lliure.

– Programari lliure no vol dir pro·

gramari necessàriament fet sense 

ànim de lucre ni gratuït. Hi ha 

moltes empreses que basen el seu 

model de negoci en el programari 

lliure, i el producte que venen no 

és tant el programa com a eina 

—com quan comprem un mar·

tell a la ferreteria— sinó la tasca 

de creació o adaptació de l’eina a 

unes necessitats concretes.

– El programari lliure acostuma 

a distribuir·se sense garanties le·

gals en relació al funcionament 

del programa (la qual cosa no 

treu que el contracte de llicència 

de programari lliure sí que tingui 

plena validesa legal). Si jo em ta·

llo amb un ganivet, no demana·

ré responsabilitats a l’empresa 

que el va fabricar. Per raons sem·

blants, tampoc podem demanar 

responsabilitats a ningú per una 

eina informàtica que utilitzem 

en exercici de la nostra llibertat. 

De totes maneres, quan allò que 

comprem són serveis sobre el 

programari lliure, sí que podrem 

demanar responsabilitats a qui 

ens el dóna, com ho faríem sobre 

qualsevol altre servei.

el programari lliure és 
el mateix que això del li-
nux?
No. Linux (GNU/Linux estricta·

ment parlant) és un sistema ope·

ratiu de programari lliure. Un 

sistema operatiu és un conjunt 

de programes que proporciona a 

l’usuari les eines més bàsiques per 

interactuar amb un ordinador. Per 

tant, GNU/Linux és només una 

part de tot el panorama d’aplica·

cions de programari lliure.

En la nostra societat la majoria 

d’usuaris informàtics estan molt 

acostumats a utilitzar un siste·

ma operatiu propietari que es diu 

Microsoft Windows. Darrerament 

i cada cop més, els usuaris do·

mèstics tenim a l’abast utilitzar 

sistemes GNU/Linux sense trobar 

a faltar res de tot allò que podíem 

fer utilitzant Microsoft Windows. 

Una versió de GNU/Linux que es 

diu Ubuntu és molt popular pel 

fet que intenta simplificar molt 

les tasques més complexes de 

GNU/Linux, a fi que el grau de co·

neixements informàtics de l’usu·

ari no sigui un impediment per 

utilitzar·lo.

com s’utilitza el progra-
mari lliure a la casa or-
landai?
A la Casa estem iniciant un pro·

El programari lliure pot ser perfeccionat per 
qualsevol persona arreu del món, si té els 
coneixements per a fer-ho.

firefox

El 17 de juny de 

2008 es va publi-

car la tercera ver-

sió del navegador 

Mozilla Firefox, i 

en un sol dia es 

va assolir la xifra 

de vuit milions de 

descàrregues,  fet 

que va fer guanyar 

un Rècord Guiness 

a Mozilla. A la 

pàgina anteri-

or, il·lustració 

d’estampa.

softcatalà

Softcatalà (http://www.softcatala.org) és una entitat sense ànim de 

lucre que des del 1998 dedica els seus esforços a promocionar la pre·

sència del català en els programes informàtics. El fet que un progra·

ma sigui lliure facilita enormement que qualsevol persona o entitat 

emprengui la tasca de traduir·lo a qualsevol llengua. Per això, tot i 

no restringir la seva actuació al marc del programari lliure, Softcatalà 

ha estat un actor important en la difusió d’aquestes eines i idees a 

Catalunya.

el tresor de sarrià

Al bell mig de l’antic mas 

a Sarrià hi ha una cova 

amb un tresor amagat.

Dels Galve al Talitha 

i de l’escola a la Casa Orlandai 

és un indret molt estimat.

Al peu de l’escala quadrangular

sota l’escala de mosaic

hi ha una cova... Sí! de veritat!!!

Allí hi desàvem el fang

mullat i a les fosques

i hi anàvem a investigar.

Un dia envalentits al túnel

de la cova ens vam endinsar!

Tot era negre nit i humitat...

Quina por que vam passar!

Sense llum i a toc de mà

ben al fons vam caminar.

Abans d’arribar al mas 

del costat una nimfa va cantar

i el desig es va fer realitat.

Dins el túnel al cor de la cova

el tresor ens va emmirallar

i la màgia se’ns va emportar.

A peu de l’escala quadrangular

sota l’escala de mosaic... Sí!

Hi ha un tresor! Sí! De veritat!

Del Talitha a la Casa Orlandai

i ara casal d’entitats és tresor

i riquesa per a tots a Sarrià.

Marta Darder

Barcelona a 25/03/09 per 

a l’1 d’abril de 2009 dins 

‘Poetes Pallassos’.

necessitats pròpies

– la llibertat de redistribuir còpies 

del programa

– la llibertat de millorar el progra·

ma i de distribuir·lo de nou amb 

les millores realitzades, per tal 

que tota la comunitat se’n pugui 

beneficiar

El programari propietari, per opo·

sició, és aquell sobre el qual algú 

reté la propietat. La llicència pro·

pietària d’ús permet als usuaris 

utilitzar·lo, però no per a qualse·

vol fi, ni de qualsevol manera, ni 

tenen possibilitat legal de millo·

rar el programa encara que sàpi·

guen com fer·ho. Microsoft Win·

dows o Word, Adobe Photoshop 

o Apple iTunes són exemples de 

programari propietari.

per què pot interessar-
me el programari lliure?
El que aquestes llibertats signifi·

quen és que qualsevol programari 

lliure és propietat de la persones 

que l’utilitzen. Des d’aquesta ide·

ologia, el programari informàtic 

s’entén com un bé que hauria 

d’estar a lliure disposició de tota 

la humanitat. Com l’aigua. En 

primer lloc, per tant, hi ha una 

consideració ètica de les eines. 

En segon lloc, però, i també com 

a conseqüència d’aquelles lliber·

tats, hi ha un avantatge immedi·

at per als usuaris. I és que el pro·

gramari lliure pot ser perfeccionat 

per qualsevol persona arreu del 

món, si té els coneixements per 

a fer·ho. Això fa que el programa·

ri lliure pugui ser de molta qua·

litat, perquè el fet que es millori 

no depèn únicament de qui el va 

inventar o d’una empresa que el 

comercialitza, sinó de qualsevol 

persona que tingui interès a fer·

ho. Quatre ulls hi veuen més que 

dos.

El món del programari lliure no és una 
ideologia amb caràcter monolític. No té uns 
paràmetres tancats perquè, com és lògic, hi 
ha diverses opinions i opcions.

II RAIMON GuARRO. A la Casa Orlandai ens hem 
compromès amb les idees i els fins del programari 
lliure. Però què és el programari lliure i per què hi fem 
aquesta aposta? Esperem posar-hi una mica de llum 
amb aquest article.

Per a més informació:

http://ca.wikipedia.org/wiki/Portal:Programari_lliure

http://www.softcatala.org

http://www.whylinuxisbetter.net/index_cat.php

http://www.ubuntu.com

Il·lustració 
d’Itziar González Virós



seu ritme i musicalitat t’atreuen de for·

ma inevitable com cap altre estil musical. 

I poder portar el jazz a la Casa i compartir 

aquests sentiments amb altres amants 

del jazz o fer que algú en descobreixi les 

seves belleses, és molt bonic.

Sota el nom de “Jazz amb Copa”, s’ha in·

tentat oferir un cicle variat que abordés 

diferents maneres d’interpretar el jazz. 

Vam començar amb una conferència/

concert on s’explicava la història del jazz 

a través de les seves cançons, es va pro·

gramar un quartet amb una vocalista 

femenina de veu dolça i potent, un trio 

que fusiona jazz amb ritmes llatins,  un 

estil més transgressor i orientat al públic 

jove, normalment menys interessat amb 

el jazz. I la que va ser l’actuació estrella 

del cicle amb la visita de l’August Tharrats 

Trio. Un autèntic luxe.

L’assistència de públic ha anat de menys 

a més, cosa que ens indica que la gent 

s’hi ha anat enganxant i que el boca·ore·

lla ha estat positiu. Això també fa pensar 

que properes edicions seran encara més 

seguides. Però la primera intenció del ci·

cle era oferir un espectacle que agradés 

a qui vingués, fossin quatre, cent o mil 

persones. I a jutjar per les cares i comen·

taris de la gent que he vist desfilar pels 

concerts crec que s’ha assolit plenament 

aquest objectiu.

La valoració que en faig és molt positiva 

i espero que des de la Casa en puguem 

oferir molts més en el futur. I us convido 

a què ho disfruteu amb nosaltres.  Jo ho 

faré, amb molt de Jazz…

Poetes i pallassos 
amb Amnistia  

El dia 1 d’abril Casa Orlandai va acollir un 

recital de poesies i espectacle de circ que 

van organitzar el Grup Barcelona d’Am·

nistia Internacional i QUARKpoesia, que 

unien forces a favor dels immigrants. 

Entre els poetes hi havia Montserrat Ro·

dés, Pau Gener Galin, Jordi Nopca, Marta 

Darder, David Castillo, Jesús Lizano, Patrí·

cia Tosquella, David Ymbernon, Marc Ro·

mera, Ivette Nadal, Josep Pedrals, Carles 

Hac Mor, Ester Xargay, Francesc Gelonch, 

Anna Aguilar·Amat, Albert Garcia·Elena i 

Tomàs Arias. Entre els pallassos i anima·

dors de l’acte, els clowns Vichy Soise, Dia·

na Gadish i Edu Rodilla.

26 de juliol, que porta a un moviment 

insurreccional espontani, anticlerical, 

que comportà l’atac a tot tipus d’edifi·

cis religiosos: en total es van cremar i 

destruir 67 convents, esglésies, escoles, 

patronats i centres de beneficiència. El 

moviment, però, es va quedar a la Di·

agonal / carretera de Sarrià. Van ser 

uns dies durs i difícils fins al 2 d’agost, 

i des de Sarrià es va veure com crema·

ven les esglésies i els convents de les 

Corts, Gràcia i d’altres pobles del Pla de 

Barcelona.

El projecte de 
restauració del teatre 
del Centre Parroquial 
II jESúS MESTRE

L’Associació del Centre Cultural Sant 

Vicenç de Sarrià (el nou nom que ha 

adoptat des d’aquest any el Centre Par·

roquial), ja ha enllestit el projecte per 

la rehabilitació del teatre del centre, un 

edifici construït l’any 1927. Aquest teatre 

el va projectar i construir Jacint Torner, 

com un encàrrec de l’Orfeó Sarrianenc. 

Torner havia realitzat l’any 1913 la refor·

ma del Teatre Romea, i la caixa escènica 

del Teatre de l’Orfeó té les mateixes me·

sures del teatre barceloní. Aquest mag·

nífic teatre es va anar degradant  amb 

els anys i tot i les diverses millores dels 

darrers anys, li cal una rehabilitació in·

tegral: de l’escenari i la maquinària es·

cènica; del pati de butaques i l’amfitea·

tre; de la façana i de la coberta. Aquest 

és el repte que el Centre Cultural Sant 

Vicenç proposa. Un repte amb uns ob·

jectius molt clars: poder oferir al barri 

un teatre molt millor i que sigui un lloc 

idoni per a desenvolupar la cultura a 

Sarrià. El Centre, doncs, convida a tots 

els sarrianencs i sarrianenques a fer cul·

tura: coneixement, tradicions, forma de 

vida, respecte i valorar la diferència.

casa orlandai
Festa de comerç just i 
banca ètica 
II ENRIC CAPDEVILA 

El 9 de maig, dia internacional del co·

merç just (cj), ha mobilitzat a més de 

500 ciutats de 50 països del món a difon·

dre aquesta forma alternativa de comerç, 

que busca aconseguir unes relacions co·

mercials més equitatives entre els països 

enriquits del Nord i els països empobrits 

del Sud del planeta. La Casa Orlandai, 

juntament amb altres barris de la ciutat, 

i fins 85 municipis de Catalunya, ens hi 

hem afegit amb espectacles, exposicions 

i una botiga temporal de productes de cj 

a la Cafeteria Orlandai, on des de sempre 

se serveix cafè de cj.

El concepte del comerç just, és cada cop 

més conegut per la ciutadania, però si 

mirem un exemple com el cafè ens en 

farem una idea més concreta: el cafè és 

la matèria primera més important en el 

comerç internacional després del petroli, 

hi depenen milions de petits productors 

de llatinoamèrica, que cada cop rebem 

menys diners pel seu producte; el preu 

es marca a les borses de Londres i Nova 

York i els guanys van a parar a les po·

ques multinacionals transformadores i 

comercialitzadores (Nestlé, Sara Lee...). 

El cj garanteix un preu digne pel produc·

te, amb un sobrepreu per a poder inver·

tir en serveis a la comunitat, per un pro·

ducte de qualitat, que respecta el medi 

ambient, i que s’ha fet sense explotació 

infantil i en condicions d’igualtat de gè·

nere.

El comerç just és doncs, una forma de 

consum conscient i responsable, que ens 

permet que les nostres accions individu·

als tinguin efectes positius a nivell glo·

bal; per això ens sumem a les propostes 

de la Festa d’enguany:

1. Consumir només allò que realment ne·

cessitem

2. Escollir productes amb garanties èti·

ques, socials i ambientals, com són els 

de comerç just o les propostes de la Ban·

ca Ètica; que ens demostren que una 

economia alternativa, justa i equitativa 

és possible.

www.festacj.org

Cafè Científic 

Per segon trimestre consecutiu, cada 

tercer dimecres de mes hi ha una tertú·

lia científica a Casa Orlandai. Aquest dia 

ve una persona del món de la ciència a 

parlar de la seva recerca, amb un cafè a 

la mà. L’escalfor del cafè (o del refresc a 

l’estiu) i l’experiència vital ha creat una 

relació estreta entre el o la ponent i 

qui hi participa. És el model sarrianenc 

de cafè científic que, des de principis 

d’any a convidat Lourdes Fañanás, que 

va parlar de “Com evoluciona el cervell en 

la nostra societat tecnològica”; el febrer va 

venir Josep Maria Gili que va parlar d’un 

Viatge a l’Antàrtida; el març, Emili Saló 

sobre “El genoma compartit”; l’abril Lluís 

Tort, que va venir a parlar de la seva re·

cerca sobre l’evolució del sistema immu·

nitari; el maig David Comas va explicat 

com treballa una altra eina que revela el 

passat més enllà de les cròniques (ja que 

l’escriptura té uns 5.000 anys) o l’arque·

ologia (que es pot remuntar fins a 15.000 

anys), i diferentment de la paleoantropo·

logia (ja que ni tot ha fossilitzat, ni hem 

trobat tot el que ha fossilitzat); aquesta 

eina que ens explica una altra història és 

la biologia evolutiva i es basa en la di·

versitat del genoma. I, finalment, el juny, 

Ignasi Cubina va parlar sobre “Iniciatives 

de transició i Cradle to Cradle: una proposta 

d’esperança”. Per la propera tardor Cris·

tina Junyent, la principal organitzadora 

del cicle, va avançar que les sessions es 

dedicarien a l’evolucionisme com a con·

tribució a l’any Darwin.

Per informació detallada de cada una de 

les sessions podeu consultar el següent 

blog: http://cosir.blogspot.com/

Amb molt de Jazz... 
II XAVI TEIS

Quan era petit, potser tenia uns 10 anys, 

em vaig endormiscar al sofà de casa la 

meva àvia després d’un d’aquells dinars 

familiars llargs i copiosos. I entre somnis 

escoltava una música que jo no coneixia 

però que, tot i no saber ben bé perquè, 

m’agradava. Vaig mig aixecar el cap dient 

alguna cosa semblant a: “m’agrada això 

que estem escoltant…”

Del que no era conscient llavors era que 

aquesta frase m’obriria el camí per desco·

brir i estimar el jazz ja que des d’aquell 

dia, el meu tiet, un grandiós amant del 

jazz i responsable que allò estigués so·

nant, m’ha estat regalant meravellosos 

discs de jazz.

Per què explico això? Doncs per intentar 

transmetre que aquell que ha descobert 

el jazz i se l’estima, crec que no sabria ex·

plicar·ne ben bé el perquè. Simplement 

t’agrada. L’escoltes i misteriosament el 

món
Mirades sobre Palestina
II GEMMA SERRAHIMA I LAILA SERRA

El mes d’abril els vestíbuls de Casa Or·

landai han allotjat l’exposició «Mirades 

sobre Palestina», organitzada per Gem·

ma Serrahima (Xarxa d’Enllaç amb Pales·

tina), Laila Serra, (Comunitat Palestina), 

Samira Badran, Manuel Atuan, Imma Pla 

i Wandergaleria in·Public. Acompanyant 

l’exposició es va fer el dia 14 d’abril una 

presentació, i el dia 28 una xerrada de 

cloenda amb la participació de Sara Eps·

tein (Llicenciada en Filologia Semítica) 

i Àlex Hinno (portaveu de la Comunitat 

Palestina de Catalunya).

L’exposició convidava a observar dife·

rents mirades sobre Palestina, que van 

des del periodisme a l’art, però que to·

tes elles en aquest país del Pròxim Ori·

ent tenen la seva raó de ser. La idea de 

crear l’exposició sorgeix com a fruit d’un 

viatge realitzat per quatre noies a l’estiu 

2008 a Jenin (Cisjordània). A la tornada 

la Gemma i la Laila van sentir la neces·

sitat de dir, explicar, fer sentir i empatit·

zar per una causa que resta oblidada (si 

més no, “acceptada” i “normalitzada”) pel 

món on vivim.

Malauradament Palestina ha estat, re·

centment, un tema protagonista a tots 

els mitjans de comunicació a causa de la 

desorbitada ofensiva que ha dut a terme 

l’exèrcit israelià a Gaza. Israel segueix 

amb el seu pla de neteja ètnica per dei·

xar Palestina lliure de palestins.

L’exposició ha permès apropar·nos i en·

tendre la situació d’aquesta terra asset·

jada, que tot i sovint sentir·la com a una 

terra llunyana, és just a l’altra banda del 

Mediterrani. I de conèixer la tràgica si·

tuació de Palestina, de saber com viuen 

el poble palestí sota l’ocupació militar 

d’Israel. Ara més que mai hem de conèi·

xer el veritable sofriment del dia a dia 

d’aquest poble i ajudar·lo a recuperar la 

llibertat.

sarrià
La Setmana Santa a 
Barcelona i Sarrià 
II CARMEN SOBREVILA

Passà fa 100 anys, és a dir, l’estiu de 1909, 

i en aquell any Sarrià encara no forma·

va part de la ciutat de Barcelona. Sarrià 

era una vila o poble del pla de Barcelona 

encara no incorporat o annexionat a la 

gran ciutat: ho va ser l’any 1921. L’avalot 

de la Setmana Tràgica s’inicià l’11 de ju·

liol com una protesta de caràcter anti·

militarista en contra de l’enviament de 

tropes al Marroc, bona part de les quals 

eren reservistes catalans. La protesta 

va seguir en una vaga general el dia 
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No és freqüent l’edició d’un CD amb poe·

mes i és una gran satisfacció que Martina 

Escoda, una veïna i col·laboradora de 

Casa Orlandai, hagi pogut editar·ne un 

on, acompanyada a l’arpa per Maria del 

Mar Casals, ens recita els seus poemes 

amb veu sensible i decidida. Mans estra-

nyes és un recull de poemes que explora 

la vida dels immigrants que han d’anar 

a terres estranyes, llunyanes, i amb les 

mans busquen i aprenen talment com si 

el destí fos un regal tangible. El llenguat·

ge ens comunica i ens parla de tot el que 

vivim i intentem saber i compartir. Una 

aventura emotiva feta de detalls que re·

clamen ser escoltats, un diàleg íntim en·

tre la paraula i la música de l’arpa.

El CD l’ha editat el segell “Audiovisuals de 

Sarrià”, amb la referència 5.2150. Més in·

formació a: 

mans_estranyes@hotmail.com

Mans estranyes
un CD amb 
els poemes de 
Martina Escoda

La Comissió de Comunicació de Casa Or·

landai ha promogut diverses millores per 

les entitats sòcies i pels usuaris. Per una 

banda, al web hi ha una pàgina (http://

www.casaorlandai.cat/entitats/) dedi·

cada a cada entitat, tant si és sòcia com 

si és un grup que fa activitats a la Casa. 

Algunes entitats ja han fet arribar in·

formació i la seva pàgina és ben plena, 

mentre que altres encara no han propor·

cionat cap text  ni han omplert la fitxa 

que es va enviar i, per tant, la seva pàgi·

na és buida. Podeu enviar la informació 

al correu comunicacio@casaorlandai.cat

Altres millores en la comunicació són la 

tramesa setmanal de les activitats pel 

sistema del newsletter, que s’envia cada 

dijous. Si encara no heu fet la subscrip·

ció, podeu fer·ho vosaltres des de la pà·

gina de portada del web (http://www.

casaorlandai.cat/infonewsletter) o de·

manar que us donin d’alta al correu de 

comunicació. Igualment també funciona 

una xarxa de Facebook de Casa Orlan·

dai, amb prop de 150 inscrits, on, si ho 

desitgeu, també us hi podeu afegir.

Comunicació a Casa Orlandai

Ràdio Sarrià s’omple de literatura 

Els estudis de Ràdio Sarrià han acollit 

la visita de grans promeses de les lle·

tres catalanes, totes elles finalistes del 

concurs literari que cada any organitza 

el districte de Sarrià·Sant Gervasi amb 

motiu del dia de Sant Jordi. En aquesta 

ocasió s’ha comptat amb la participació 

del Ceip Orlandai, Ceip Poeta Foix, Ceip 

Tàber, IES Boscà i IES Menéndez Pelayo. 

L’alumnat finalista, d’edats compreses 

entre els cinc i setze anys, va participar 

activament en el programa i va delectar 

a presents i oïdors amb la lectura de les 

seves obres. Augurem carreres promete·

dores i esperem que concedeixin entre·

vistes exclusives a aquesta ràdio que els 

ha vist néixer com a futurs literats.

Fruit de l’èxit d’aquest  programa espe·

cial, Ràdio Sarrià està dissenyant un es·

pai on seguir donant protagonisme a les 

escoles. Un projecte ajustat a la mesura 

del jovent del nostre districte. I gràcies 

a la bona acollida dels veïns i veïnes del 

barri, Ràdio Sarrià està treballant per 

aconseguir que, a final d’any, tots els 

programes es puguin escoltar en direc·

te i, amb el suport de l’Ajuntament de 

Sarrià·Sant Gervasi, poder emetre per 

freqüència modulada.

Ràdio Sarrià és la primera emissora via 

internet del districte. Compta amb més 

de 20 programes sobre teatre, música, 

cinema, televisió, literatura i qüestions 

d’interès social, fets per gent de totes les 

edats. Animem a tothom qui vulgui for·

mar part d’aquesta ràdio que s’apropi a 

la seu de l’emissora, a Casa Orlandai. Us 

hi esperem! 

www.radiosarria.cat 

I I HELENA G. CASTAÑO

activitats

A la pàgina anterior, 

en motiu de l’expo-

sició Mirades sobre 

Palestina, a Casa 

Orlandai va sorgir 

un mur i uns punts 

de control. Una 

fotografia de la Festa 

del Comerç Just, i tres 

del cicle de jazz, amb 

el pianista August 

Tharrats, la cantant 

Clara Sallago, i el 

grup Son3. (fotogra-

fies de Gerard Font)

fe d’errades

En la revista de 

primavera, l’autora 

de l’article “Cicle 

de Dansa” és la 

Carla Fontanella.

festa del segon 

aniversari

Dues fotografies de 

la Festa del Segon 

Aniversari de Casa 

Orlandai, que va tenir 

lloc el dissabte 18 

d’abril. Els mala-

bars de Karoli van 

encantar la canalla 

i el concert de rock 

de la nit, amb El 

Pèsol Farèstec, Els 

Amics de les Arts i El 

Sobrino del Diablo 

van donar ritme als 

joves. (fotografies 

de Gerard Font)



Albert Daví 

Què ha de passar perquè 
uns gegants acabin pujant al 
Puigsacalm?
Com s’arriba aquí i com pot ser que 

acabin anant·hi 370 persones amb 

una escola tant petita, de barri i 

amb una sola línia de 220 nanos? 

Suposo que és una cosa de fa molts 

anys. Penso que el primer condicio·

nant és que l’escola sempre ha op·

tat per donar·li importància a l’es·

port i això és fonamental. Jo fa 22 

anys que vaig arribar·hi i l’esport i 

l’activitat física estava considerada 

com a part important de l’educació 

integral de tots els nois i noies i 

això a mi em va agradar moltíssim. 

L’escola, fa més de 30 anys, va ser 

una de les fundadores del Consell 

de l’Esport Escolar de Barcelona, 

l’organisme que organitza tot l’es·

port i totes les competicions es·

portives de Barcelona.

Des de llavors, a partir de la feina 

molt desinteressada sobretot de 

molts entrenadors i entrenadores, 

vam anar aconseguint que pràcti·

cament tota l’escola fes esport ex·

traescolar i això també és un tret 

diferencial d’altres llocs. Quan sor·

geixen bestieses tipus Puigsacalm 

ja tens també molta base perquè 

la gent es pugui il·lusionar. L’altra 

característica important és que 

això no vol dir que siguem ni pitjors 

ni millors. Segurament hem tingut 

la sort, tant els responsables com 

els nois i noies, de viure coses di·

ferents que la resta dels nanos com 

la implicació amb el barri, la Festa 

Major, el carnestoltes, les fires de 

Sant Ponç, els teatres, la Setmana 

Esportiva... Per això fem una mica 

de broma que som una secta, el 

què passa és que és una secta ober·

ta. El dia del sopar a mi em consta 

que vénen molts amics d’exalum·

nes i que al principi els sobte tot 

allò però al final acaben ballant i 

s’ho passen igual de bé que els de 

l’escola. 

El futur de la Setmana esportiva 
està garantit?
La il·lusió és que hi puguin haver 

setmanes esportives mentre hi hagi 

escola i no té perquè acabar·se mai. 

Si que és veritat que amb esforç 

s’ha d’anar treballant perquè aquest 

grup compacte d’escola, mestres, 

entrenadors, alumnes, exalumnes, 

pares i mares, el pac que fa que la 

cosa tingui sentit i sigui escola, es 

pugui mantenir i que ningú vul·

gui tirar més del seu cantó o aga·

far més responsabilitat de la que li 

toca. Mentre això funcioni serà fàcil 

perquè a més tenim l’avantatge que 

és una inèrcia. Penso que l’equip 

d’entrenadors de l’escola ha estat 

sempre molt potent des de fa molts 

anys i segurament és una de les 

claus i m’agrada que aquest grup es 

pugui sentir una cosa seva. 

Moltes famílies ens han demanat 

que això es pugui repetir cada any, 

no el fet de fer el cim amb els ge·

gants sinó el fet de fer una sortida 

d’escola. També es pot convertir en 

una tradició les 24 hores d’esport, 

19 de les 20 generacions que han 

viscut la Setmana Esportiva hi van 

participar. En dos dies vam tenir 

més de 60 equips. Això ha tingut 

tant èxit que ja hi ha una platafor·

ma al Facebook amb uns 100 asso·

ciats que es diu “Plataforma perquè 

les 24 hores de l’Orlandai es facin 

cada any”.

Hi ha un molt bon equip, però 
això no funcionaria sense les per-
sones que es posen al capdavant 
com tu o altres professors clau.
Està clar que tothom té la seva im·

portància i sempre hi ha determi·

nades persones que han de tirar 

del carro i a l’Orlandai sempre hi ha 

hagut uns mestres que ho han fet. 

Alguns mestres s’hauran d’anar ju·

bilant..., l’important és fer el relleu 

bé. L’Orlandai té un vessant vocaci·

onal i altruista, si t’ho mires només 

com una feina és impossible que 

això tiri endavant, ningú et pagarà 

les hores que facis el dissabte a la 

tarda fent la Festa Major... i perdria 

el sentit si t’ho paguessin. Quan 

comença un entrenador nou i li ex·

plico que haurà de portar els nanos 

als partits, que haurà d’entrenar i a 

més a més que hi ha una sèrie de 

coses extres sempre fan una cara de 

sorpresa. Al llarg d’aquesta història 

ningú se n’ha penedit i els pocs en·

trenadors que no eren exalumnes 

s’han acabat implicant igual que els 

altres. 

Vols afegir alguna cosa?
Tothom hauria de fer esport. Si no·

saltres podem oferir que tota la gent 

de l’escola pugui fer esport perfec·

te, però si a més podem aconseguir 

que el barri o la ciutat també faci 

esport, nosaltres no hi tenim cap 

inconvenient, al contrari. 
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“Si t’ho mires només com una feina és 
impossible que això tiri endavant”
II TEXT: DANI CLAVERA II FOTO: EuGENI AGuILÓ. Alhora de triar els entrevistats d’aquesta secció hem buscat 
personatges representatius del barri però sempre pensant que tard o d’hora parlariem amb gent de 
l’Escola Orlandai, on n’hi ha moltes de personalitats. De moment el primer és l’Albert (no serà l’únic), 
responsable de l’èxit de l’esport extraescolar i un dels líders espirituals de l’escola. Per entendre què és 
l’esport en aquesta institució del barri només una dada: aquest any, per celebrar la vintena Setmana 
Esportiva, han pujat els gegants, el Quimet i la Caterina, al cim del Puigsacalm.

“De vegades des de 
fora et diuen; això és 
una secta o què és?”

Foto: Cora Estival

Foto: Dani Clavera

l’Orlandai ja de per si com a escola 

també ha fet coses grans, especials 

i impactants.

Implicació de mestres, entrena-
dors, exalumnes. També de pares 
i mares?
Des de sempre els pares i mares 

han recolzat aquest esport, hi han 

participat i s’hi han volgut implicar 

d’una manera molt sana. De vega·

des els pares han de saber que són 

pares i mares i no voler entrar en 

qüestions tècniques i organitzati·

ves del propi esport, perquè això és 

feina dels professionals, els entre·

nadors. 

El dia del Puigsacalm, si érem 370, 

hi havien 15 entrenadors i exentre·

nadors, 10 o 12 mestres, 50 exalum·

nes i molts pares i mares, que és el 

reflex del que és la Setmana Espor·

tiva que sempre acaba amb la fes·

ta, el sopar i el ball, que també és 

un altre moment màgic de l’escola.

Les danses que s’hi ballen d’on 
surten?
Quan vaig començar a treballar de 

mestre a l’escola m’agradava ba·

llar i dansar i sempre pensava que 

aquest era un contingut que dintre 

de l’educació física hi mancava. És 

molt fàcil fer jocs, esport o gimnàs·

tica i el tema de l’expressió corpo·

ral, que és un bloc de continguts 

que per llei  s’ha de treballar, els 

professors segurament és del què 

estem més mancats. 

La dansa tradicional, a més, de cara 

els nois, que són més reticents, és 

més fàcil que els balls de saló en 

parella, en rotllana ningú queda 

tant en evidència.

A la festa de la Setmana Esportiva 

seguim fent carnet de ball, però rà·

pidament les danses van enganxar. 

Per per mi és el moment més mà·

gic de tota la Setmana Esportiva i 

és espectacular perquè hi ha 300 

o 400 persones ballant al pati. I si 

t’hi fixes, en una mateixa rotllana, 

hi pot haver exalumnes, nanos de 

primer, un mestre, un pare, una co·

sina, uns amics d’exalumnes i canvi 

de parella i ara és igual amb qui ba·

llo... és el moment que de vegades 

des de fora et diuen; això és una 

secta o què és?

I això és una secta?
Des de dins nosaltres de vegades 

també ens ho hem pogut dir i des 

de fora també. Jo penso que és una 

manera de dir que som diferents i 


